
   فرزين ماندگار 
مجيد انتظامي بخش مهمي از نوستالژي 
موسيقايي دهه 60 و 70 ايران را تشكيل 
مي دهد. شاخصه موسيقي اين آهنگساز 
پيشكسوت كش�ورمان تلفيق عناصر 
موسيقي ايراني با موسيقي روز جهان 
است كه از دل آن آهنگ هاي ماندگاري 
پديد آمد. موسيقي فيلم هاي »از كرخه تا 
راين« و »بوي پيراهن يوسف« از ذهن ها 
پاك شدني نيست. تجليل از اين هنرمند 
متواض�ع و دوس�ت داش�تني اقدامي 
بايسته بود كه سه شنبه شب با حضور 
مؤمني ش�ريف، لوريس چكناواريان، 
هوش�نگ كام�كار، رض�ا ميركريمي، 
مسعود جعفري جوزاني و جمع ديگري 
از هنرمندان و پيشكس�وتان به خاطر 
چهار دهه فعاليت هنري او انجام گرفت. 

    
انتظامي از دهه ۱۳۵۰ براي بيش از ۸۰ 
اثر سينمايي موسيقي متن نوشته است 
و با دريافت چهار س��يمرغ بلورين براي 
فيلم هاي »باي سيكل ران«، »روز واقعه«، 
»آژانس شيشه اي« و »ديوانه اي از قفس 
پريد« مشتركاً به همراه حسين عليزاده و 
محمدرضا عليقلي برنده بيشترين سيمرغ 
بلورين در بخش بهترين موسيقي متن 
جشنواره فيلم فجر اس��ت. وي در سال 
۱۳۹۳ به عنوان جهادگر عرصه فرهنگ و 

هنر نشان افتخار دريافت كرده است. 
انتظامي يك ابوايس��ت است، سازي كه 
گفته مي شود از طريق ساز قرون وسطايي 
بعد از جنگ هاي صليب��ي به اروپا آورده 
شد و ريش��ه در س��رناي عربي و ايراني 
دارد.  در بخشي از مراسم تجليل از مجيد 
انتظامي پس از اجراي قطعه ايثار توسط 
حميد حامي، مس��تند »ابوايس��ت« كه 
درباره مجيد انتظامي بود، پخش ش��د. 
سپس كارگردان »ابوايست« روي صحنه 
آمد و گفت: پنج سال پيش ايده ساخت 
اين مستند به ذهن من رسيد، اما ساخت 
اين اثر به واقع كار سختي بود. رديف هاي 
جلو و عقب را نگاه كنيد متوجه مي شويد 
اف��رادي از طيف ه��اي مختل��ف حضور 
دارند، كاركرد موسيقي مجيد انتظامي 
همين اس��ت، اينكه همه م��ا را دور هم 

جمع مي كند. 
   باش�د ك�ه افتخ�ار هم�كاري با 

انتظامي نصيبم شود
در ادامه هر ك��دام از هنرمندان دقايقي 
كوت��اه درب��اره جاي��گاه هن��ري مجيد 
انتظامي سخن گفتند، رضا ميركريمي 
گفت: انس��ان هاي چندوجهي به نسبت 
چندوجه��ي شدنش��ان عمقش��ان كم 
مي ش��ود، اما انتظامي ه��م چندوجهي 
اس��ت و هم عميق، خودخواه نيست كه 
فقط به خودش فكر كند. در فعاليت هاي 

اجتماعي فعال اس��ت و ميزان تعهدش 
ب��ه هم صنفان��ش را دي��ده ام. م��ن ب��ا 
موس��يقي هاي مجيد انتظام��ي خيلي 
خاطره دارم و اميدوارم ك��ه اين افتخار 
نصيبم شود تا با ايشان همكاري داشته 
باش��م.  هوش��نگ كامكار نيز در اينباره 
يادآور ش��د: اين مجلس باش��كوه جاي 
شكر دارد، اما به من نگفتند كه صحبت 
بايد كنم. از دوره جواني كه در دانشكده 
هنرهاي زيبا تحصيل مي كردم با مجيد 
انتظامي آشنا شدم. ايشان از نوازندگان 
اركس��تر س��مفونيك بودن��د. آن زمان 
نواختن در اركستر به راحتي امروز نبود، 
معتقدم كه موزيسين ايراني بايد چيزي 
بس��ازد كه هويت ايراني داش��ته باشد و 
داراي هويت ملي باشد. استفاده از تم هاي 
موسيقي ايراني در آثار كلاسيك بسيار 

باارزش است. 
   تف�اوت آقازاده ه�اي سياس�ت 

آقازاده هاي هنر با 
كامران ملكي نيز به اين نكته اشاره كرد 
كه آقازاده هاي سياس��ت خودشان را به 
سياست مي چسبانند اما آقازاده هاي هنر 

به هنر تجلي مي بخشند. 
گوهر خيرانديش از جمله هنرمنداني بود 
كه در مراسم حضور داشت و عنوان كرد: 
دلم مي خواهد به عنوان يك بازيگر زن از 
آذر صدرسالك همس��ر مجيد انتظامي 
تشكر كنم. ايشان خودش هنرمند است و 
من در فيلم كوتاه دخترش بازي كرده ام. 
وقتي آذر عزيز كنار بچه هاست، آقا مجيد 
مي تواند نت هايش را بنويس��د. البته آقا 
مجيد خودش در كارهاي خانه هم كمك 
مي كند.  روزي به خانه مجيد زنگ زدم 
و من را نشناخت. بعدها زنگ زد و گفت: 

»ببخشيد، آن روز تو را نشناختم، چون 
مشغول نوش��تن اثري و در حال ديگري 
بودم.« آدم خ��دا را ش��كر مي كند كه با 
كسي در ارتباط اس��ت كه گاهي چنان 
شيدا مي شود كه ديگري را نمي شناسد و 
من از چنين اتفاقي نه تنها ناراحت نشدم 

كه خيلي هم خوشحال شدم. 
مس��عود جعفري جوزان��ي ني��ز دقايقي 
روي سن حاضر ش��د و گفت: مانيفست 
احس��اس يك فيلم در موس��يقي مجيد 
تجلي پيدا مي كند. برخي موس��يقي ها 
خيلي علمي اند و خيلي فاخرند اما آدم با 
آنها ارتباط نمي گيرد. موسيقي مجيد اما 

درك شدني است. 
   احت�رام به همس�ر را از انتظامي 

ياد گرفتم
حسام الدين س��راج نيز روي سن حاضر 
ش��د و تأكيد ك��رد: از مجي��د انتظامي 
اخلاق م��داري، صبر، متان��ت و مهرباني 
آموختم. انتظامي زماني كه مي خواست 
انتخاب كند، انتخاب هايش عالي بود. من 
با مجيد انتظامي سفري داشتم و احترام 
به همس��ر را از ايش��ان ياد گرفتم. براي 
مجيد عزي��ز آرزوي طول عمر مي كنم تا 
آثار هنري بيشتري براي مردم ايران خلق 
كند.  لوري��س چكناواريان ني��ز دقايقي 
پشت تريبون قرار گرفت و گفت: او خدمت 
بزرگي به س��ينماي ايران ك��رده. مجيد 
انتظامي از خانواده بزرگي است و من به 

حضور او افتخار مي كنم. 
در ادامه محمدعلي باشه آهنگر كارگردان 
سينما روي صحنه آمد و خطاب به مجيد 
انتظامي بيان كرد: هنگامي كه در دانشكده 
س��ينما درس مي خواندم موسيقي شما 
به من تصويرهاي نويي مي داد. ش��ما زير 

سايه آقاي بازيگر سينماي ايران نمانديد 
و مس��تقل كار كرديد. ش��ما و سينماي 
ايران يك رابطه دوطرفه داشتيد. خيلي از 
تماشاگران اسم عوامل فيلم ها را نمي دانند 
اما نام شما را در فيلم ها به ياد دارند.  وي 
افزود: بسياري از فيلمسازان كوتاه و مستند 
هنوز دارند در آثار خود از موس��يقي شما 
استفاده مي كنند و چه جالب كه موسيقي 
شما روي آثار آنها نيز نشسته است. براي 
آقاي بازيگر سينماي ايران آرزوي سلامتي 
دارم. شما ديگر ميوه يك درخت نيستيد 
بلكه درخت تنومندي هستيد كه به وجود 

شما افتخار مي كنيم. 
در بخ��ش ديگر از اين مراس��م محس��ن 
مؤمني شريف رئيس حوزه هنري، محمد 
حم��زه زاده رئيس س��ازمان س��ينمايي 
حوزه هنري، هوش��نگ كامكار، سيدرضا 
ميركريمي، لوريس چكناواريان و مسعود 
جعفري جوزاني روي صحنه حضور پيدا 
كردند و با اهداي لوح و يادبودي از مجيد 
انتظامي تجليل كردند. سيدنظام موسوي 
مديرعامل خبرگزاري فارس نيز با اهداي 

هديه اي از اين هنرمند قدرداني كرد. 
مجيد انتظامي در ادامه ب��ا بيان اينكه ما 
بسياري از هنرمندان را از دست مي دهيم و 
بسيار بي سر و صدا از كنار آن رد مي شويم، 
گفت: گويا هنوز هم آن به��اي لازم را به 
موسيقي نمي دهيم. ناصر فرهودي، آندره 
آرزومانيان و عليرضا خورشيدفر از بزرگان 
موس��يقي ايران بودند كه دوست داشتم 
يادي از آنها كنم. س��پس آذرنوش صدر 
سالك همسر او از روي صحنه آمد كه مجيد 
انتظامي گفت: او همواره در كنار من بوده 
و گاهي اوقات من را در شرايط سخت در 

استوديو همراهي مي كرد كه تنها نباشم. 
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خالق نغمه هاي ماندگار تجليل شد
تقدير از اخلاق مداري، صبر، متانت و مهرباني مجيد انتظامي 

    محمدصادق عابديني
26  مرداد ماه يادآور ورود آزادگان به كش�ور 
اس�ت. در س�ال 69 و بعد از به ثمر رس�يدن 
مذاكرات ميان كشورمان و عراق، روند آزادي 
اس�راي دو كش�ور آغاز ش�د. ورود آزادگان 
سرافراز به كشور نقطه عطفي در تاريخ معاصر 
ايران است و از آن به عنوان يكي از پيروزي هاي 
بع�د از دوران دف�اع مق�دس ياد مي ش�ود. 
مقام معظم رهبري در س��تايش عمل آزادگان 
مي فرمايند: ما را چه رس��د كه ب��ا اين قلم هاي 
شكس��ته و بيان هاي نارس��ا در وصف اسرا كه 
س��لامت خويش را از دس��ت داده اند، مطلبي 
بنويسيم يا س��خني بگوييم. زبان و بيان، عاجز 
از ترسيم مقام بلندپايه عزيزاني است كه براي 
اعلاي كلمه حق و دفاع از اسلام و كشور اسلامي 
جانبازي نموده اند. در اقدام ش��ريف... اسيراني 
كه در زندان هاي مخوف دش��من، شجاعانه بر 
سر دشمنان بش��ريت فرياد مي كشند، چگونه 

مي توان سخن گفت. 
اين رخداد مهم تا به حال چقدر در عرصه هنر 
ظهور و بروز داش��ته اس��ت؟ به طور مشخص 
وقتي سخن از آزادگان مي شود، در سينما تنها 
يك فيلم در خاطره ها زنده مي شود و آن »بوي 
پيراهن يوسف« ساخته ابراهيم حاتمي كياست. 
حاتمي كيا اين فيلم را در سال 74 ساخت، زماني 
كه هنوز فاصله چنداني از زمان آزادي و بازگشت 
آزادگان ب��ه كش��ور نمي گذش��ت. حاتمي كيا 
بازگشت اسرا را از ديد خانواده هاي چشم انتظار 
به تصوير كشيد. چيزي كه در سال هاي آخر دهه 
6۰ و اوايل دهه 7۰ بسيار به چشم مي آمد و در 

جامعه التهاب آن مشهود بود. 
در همان زمان ها بود كه تلويزيون نيز سريالي 
با عنوان »بازگشت پرستوها« ساخته ابوالقاسم 
طالبي را بر اس��اس اتفاقاتي كه در زندان هاي 
رژيم بع��ث ب��راي آزادگان ايران��ي رخ داد در 
سال 7۵ پخش كرد. س��عيد سهيلي هم يكي 
از ش��اخص ترين آثارش يعني »مردي ش��بيه 
باران« را در سال 7۵ ساخت.  بعد از آن با وجود 
ظرفيت بزرگي كه بازگشت آزادگان به كشور 
مي توانس��ت براي توليد آثار فرهنگي و هنري 
داشته باش��د، اين س��وژه به كل كنار گذاشته 
شد.  گرچه موضوع بازگش��ت آزادگان بعد ها 
در فيلم هايي مانند »اخراجي ها« و »نفوذي« 
يا سريالي مثل »كيميا« باز هم نمود پيدا كرد 
ولي حجم بي توجهي به چنين رخداد بزرگي 
تأسف انگيز اس��ت.  جمال شورجه تهيه كننده 
فيلم »نفوذي« مي گويد: متأسفانه سيما و سينما 
طي اين س��ال ها آنطور كه شايس��ته آزادگان 
دليرمان است به اين موضوع توجه نكرده است 
و آنطور كه بايد و شايد از اطلاعات زمان اسارت 
آزادگان ما درست اس��تفاده نشده است. بحث 
آزادگان به  رغم اينكه از سوژه هاي بسيار جذابي 
برخوردار اس��ت و ما مي تواني��م گنجينه هاي 
گرانقيمتي در اين عرصه پيدا كنيم، متأسفانه 
هم از سوي سيما و هم سينماي كشورمان به 
آن كم  توجهي شده اس��ت و از طرفي نهادهاي 
ذيربط و همين طور سازمان صداوسيما و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي نيز آنگونه كه شايسته 
اين حوزه بوده به آن نپرداخته اند كه البته اين 
امر مي تواند دلايل مختلفي داشته باشد كه شايد 

آنها هم خيلي مقصر نباشند. 
اين فيلمس��از تأكيد مي كند: اين نوع س��وژه ها 
مضامين ملي و عزت نظام هس��تند و خود نظام 
جمهوري اسلامي و مجلس محترم بايد بيشتر به 
آن توجه كنند و بودجه هاي ويژه براي ساخت آثاري 

با موضوع دفاع مقدس و آزادگان اختصاص دهند 
تا براي تهيه كنندگان خصوصي كه با سرمايه هاي 
اندك به ح��وزه فيلمس��ازي ورود پيدا مي كنند 
كمك كننده باش��د. دولت بايد براي پرداختن به 
مباحثي چون دفاع مقدس، مقاومت اس��لامي، 
آزادگان و... بودجه بيشتري اختصاص دهد و همين 

نداشتن بودجه مشكل جدي ماست. 
روز گذشته بنياد حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع 
مقدس، در بيانيه اي كه به مناسبت سالروز ورود 
آزادگان منتشر كرد، تأكيد داشت:»در شرايطي 
كه شمار عظيمي از آزادگان عزيز به دلايل ناشي 
از ميراث دوره اسارت به خيل شهداي گرانقدر 
پيوس��ته اند، اما ملت ايران همچنان از حضور و 
همراهي آنان در جامعه اسلامي بهره مند است 
و جا دارد با تأس��ي به رهنمودهاي مقام معظم 
رهبري امام خامنه اي )مدظله العالي( و تكريم 
و قدردان��ي از مجاهدت هاي ت��وأم با بصيرت و 
هوش��مندي اين عزيزان، نسل جوان و نوجوان 
كش��ور را به درس آموزي از نق��ش آزادگان در 
تاريخ مقاومت و پايداري اين سرزمين و سيره 
آنان برابر دشمنان انقلاب و نظام كه به ويژه براي 
نسل امروز و مردم اين مرز و بوم بسيار آموزنده و 
الهام بخش است ترغيب و تشويق كرد.« سؤال 
اينجاست كه اين درس ها آيا نبايد به غير از ابزار 
واسطه اي به نام هنر و فرهنگ در اختيار مردم 
قرار گيرد؟ اگر چنين است چرا نهاد هاي مرتبط 
فرهنگي نتوانس��ته اند وظايف خ��ود را در اين 

خصوص عملي كنند؟ 
جشنواره فيلم مقاومت از مهم ترين جشنواره هاي 
موضوعي كشور است كه توجه خاصي از سوي 
نهاد هاي فرهنگي به آن مي شود. در سال هاي 
اخي��ر در ميان آث��ار مهم اين جش��نواره هيچ 
اثري كه به طور مش��خص به آزادگان بپردازد 
ديده نمي ش��ود.  نبود آثار مرتبط با آزادگان را 
مي توان در دسترس نبودن منابع مكتوب درباره 
اين موضوع جس��ت وجو كرد. حجت الاس��لام 
محمدعلي انصاري مشاور وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي در امور ايثارگران مي گويد: هنوز خاطرات 
بسياري از آزادگان ثبت و ضبط نشده و يكي از 
وظايف متوليان فرهنگ��ي ثبت و ضبط همين 
خاطرات است. اما حداقل يك مجموعه بزرگ 
درباره خاطرات آزادگان جمع آوري شده است.  
رجايي نويسنده مجموعه كتاب هاي »فرهنگ 
آزادگان« كه در آن بخشي از خاطرات آزادگان 
جمع آوري شده است، مي گويد: برخي مطالب 
كتاب قابليت انتشار در فضاهاي مجازي را دارد. 
فيلمنامه نويسان نيز مي توانند با كمك گرفتن از 
اين كتاب آثار خود را به نگارش درآورند. در عرصه 
هنر نمايش نيز مي توان از اطلاعات كتاب استفاده 
كرد و حتي شعرا هم مي توانند از اين كتاب بهره 
ببرند. فرهنگ آزادگان تنها يكي از منابع قابل 
استناد براي توليد فيلم و سريال درباره آزادگان 
است. كتابي كه در آن به موضوعاتي چون آب و 
تشنگي در اسارت، آمارگيري، مكر و حيله هاي 
دش��من، س��تون پنجم، خيانت هاي منافقان، 
صليب سرخ، حماقت هاي دشمن، تلاش دشمن 
در ايجاد انحراف، شهادت در اسارت، نمادهاي 
مظلوميت، انواع ش��كنجه ها و نگهبانان جلاد، 
مخالفت با روحيه رواني و شكنجه هاي روحي 
و رواني در دوران اس��ارت پرداخته شده است. 
هر كدام از اين سرفصل ها و موضوعات به خودي 
خود داراي بار درام است. متأسفانه اينگونه به نظر 
مي رسد كه در حوزه كار درباره آزادگان در كنار 
نداشتن منابع گس��تره مطالعاتي از فقر شديد 

مطالعه در ميان هنرمندان نيز رنج مي بريم. 

همزم�ان ب�ا برگ�زاري اردوه�اي راهيان 
نور غ�رب، »س�ينما س�نگر« جش�نواره 
عمار جه�ت اك�ران آثار س�ينماي انقلاب 
در ش�هرها و مناطق عملياتي اس�تان  هاي 
كردس�تان و كرمانش�اه داي�ر مي ش�ود. 
»سينما سنگر« جشنواره عمار با محوريت آثار 
وحدت، جهاد و شهادت و بازخواني رشادت هاي 
مردم غيور ك��رد از 2۵ مرداد تا ۸ ش��هريور در 
باشگاه افسران شهر سنندج ميزبان مردم و زائران 
مي ش��ود.  مس��تندهاي »آفرندن«، »كركم«، 
»روزگار اكبر«، »اهل س��نت اي��ران«، »جلال 
كردستان«، »هابيل خون و خرما«، »برادرانه« 
و آثار داس��تاني »سميه كردس��تان«، »عشق 
عليه السلام« و نماهنگ »جوانمردان دوران« 
به همراه فيلم س��ينمايي »باديگارد« و »شيار 
۱4۳« از جمله آثاري هس��تند كه در س��ينما 

سنگر جشنواره عمار نمايش داده مي شوند.   بر 
اس��اس اين گزارش، در كنار »سينما سنگر«، 
»سينما س��يار« جش��نواره عمار هم به مدت 
دو هفته، آثار س��ينماي انقلاب را در شهرها و 
مناطق عملياتي راهيان نور غرب در كردستان 
و كرمانشاه به نمايش مي گذارد.  پيش از اين نيز 
»سينما سنگر« جشنواره عمار جهت نمايش 
آثار سينماي انقلاب در يادمان شهداي هويزه، 

ميزبان زائران راهيان نور شده بود. 

 نه مردي شبيه باران داريم 
و نه بوي پيراهن يوسف مي آيد

 سالروز ورود آزادگان به كشور و فيلم هايي كه 27 سال است
 ساخته نشده اند

نمايش »شيار 143« و »باديگارد« در اردوي راهيان نور

88498436سرويس فرهنگي

 روايت پروانه معصومي 
از خانه جنگ زده ها تا آشوب

حاشيه هايي كه از جنگ 
دردناك تر است

   وحيد مهري
سريال 2۵ قسمتي »آش�وب« به كارگرداني امير 
پوروزيري محصول تازه مركز فيلم و سريال سازمان 
هنري رسانه اي اوج است. اين س�ريال روايتي از 
مقاومت مردم خرمشهر در زمان آغاز جنگ تحميلي 
است كه داستان آن در ماه هاي منتهي به اشغال اين 
شهر مي گذرد. قصه عاشقانه اي بين يك جاسوس 
عراق�ي و يك پرس�تار كه فض�اي ملتهب جنگ 
آن را دس�تخوش فراز و فرودهاي بسيار مي كند. 
پروانه معصومي بازيگر پيشكسوت، يكي از بازيگران 
اصلي اين سريال است كه درباره دليل حضورش در 
سريال آش��وب مي گويد: ما مدت زمان كوتاهي در 
دوره موشكباران قدري طعم جنگ را در تهران تجربه 
كرديم اما اينها چه كشيدند كه طي چند روز مجبور 
شدند خانه خود را ترك كنند. هميشه به اين فكر 
مي كنم كه چه به سر آن آدم ها آمد؟  پروانه معصومي 
درباره چگونگي حضور خود در س��ريال آش��وب و 
پذيرش ايفاي نقش در اين پروژه بيان مي كند: من 
يك نقش كوتاه نسبت به سريال 2۵ قسمتي دارم كه 
ش��ايد جمع كل آن در طول سريال نيم ساعت هم 
نباشد، اما خيلي قصه اين سريال را دوست داشتم 
كه آن را پذيرفتم. يعني نقش خيلي معمولي است 
اما چون اين قصه از جمله داس��تان هايي است كه 
در حواشي جنگ اتفاق مي افتد و ما كمتر آن را در 
فيلم ها و سريال ها ديده ايم براي من بسيار ارزشمند 
است. شما فكر كنيد در مدت زمان كوتاهي كه جنگ 
آغاز شد چه بر سر اين مردم آمد؟!   بازيگر با سابقه 
سينما و تلويزيون درباره قصه سريال آشوب و نقش 
خود چنين توضيح مي دهد: در اين قصه يك خانواده 
معمولي خرمشهري مشغول زندگي خود هستند كه 
ناگهان جنگ مي شود. بعد اين خانواده از هم مي پاشد 
كه من نقش مادر آن خانواده را دارم. خيلي موضوع 
آن برايم مهم و ارزشمند است. من هميشه به اين فكر 
مي كنم كه چه به سر آن آدم ها آمد؟ ما مدت زمان 
كوتاهي در دوره موشكباران اندكي طعم جنگ را در 
تهران تجربه كرديم اما اينها چه كشيدند كه در عرض 
چند روز مجبور شدند خانه و شهر خود را ترك كنند 

و بروند و ديگر هيچ چيزي نداشتند. 
پروانه معصومي درباره مواجهه خودش با خانواده هاي 
خرمشهري كه جنگ تحميلي زندگي آنها را برهم 
زده بود مي گويد: م��ن در آن زمان فرانس��ه بودم و 
وقتي به ايران آمدم به منزل خواهرم رفتم كه ساكن 
خيابان خردمن��د در كريم خان زند تهران بود. س��ه 
چهار منزل پايين تر از خان��ه آنها جايي بود كه به آن 
خانه جنگ زده ها مي گفتند و چندين خانواده در آن 
ساختمان زندگي مي كردند به طوري كه در هراتاق از 
واحدهاي آن ساختمان يك خانواده ساكن شده بودند 
و خانواده هاي خرمش��هري هم در ميان آنها حضور 
داشتند. ما گاهي به آنجا مي رفتيم و اگر مي توانستيم 
چيزي از وسايل منزل برايش��ان تهيه كنيم اين كار 
را انجام مي داديم. خب وقت��ي به هركدام از آنها نگاه 
مي كرديم مي ديديم هركدام از اينها در شهر خودشان 
كسي بودند و حالا آمده اند به اينجا و به قابلمه، موكت، 
فرش و چراغ نياز دارند و اين خيلي دردناك بود. البته 
ديگران و م��ا مراعات مي كرديم ك��ه در هر صورتي 
احترام آنها را داشته باشيم و طوري اين كمك ها انجام 
شود كه كسي نبيند، چراكه همه آنها آبرومند بوده و 
تنها از خانه شان رانده شده بودند.  بازيگر سريال هاي 
امام علي)ع( و يوسف پيامبر درباره كارگردان سريال 
»آشوب« نيز چنين توضيح مي دهد: من مستندها 
و آثار قبلي آقاي امي��ر پوروزيري مثل مجموعه »در 
محاصره« و آثار خارج از كشور ايشان را ديده بودم و اين 
دومين دليلي بود كه موجب شد بازي در اين سريال 
را قبول كنم چون كساني كه مستندساز هستند به 
خوبي مي دانند چگونه زير و بم كار را در چنين آثاري 
رعايت كنند. درست است ايشان جوان هستند و شايد 
خودشان شاهد اين اتفاق ها در جنگ نبوده اند اما به 
خاطر علاقه اي كه دارند مسلماً تحقيق كرده اند و الان 
هنوز زمان زيادي از جنگ نگذشته و ما الان بهترين 
زمان را براي تحقيق در اي��ن مورد داريم و مي توانيم 
قصه هاي فوق العاده را از دل واقعيت در بياوريم.  وي در 
پايان تأكيد مي كند: من اميدوارم كه سريال آشوب يك 
باب تازه باشد براي اينكه قصه هايي كه در كنار جنگ 
هست بيشتر مطرح شود. ما در آثار خود فقط جنگ را 
نبينيم چون در حاشيه جنگ قصه هايي اتفاق افتاده 

كه خيلي تأثيرگذار و دردناك تر از جنگ است.

۲ كتاب جديد از نادر ابراهيمي 
منتشر مي شود

انتشارات روزبهان دو كتاب از نادر ابراهيمي را پس 
از ۱0 سال بازنشر كرد. اين انتشارات در نظر دارد تا 
دو اثر جديد از اين نويسنده را به چاپ برساند. 
مدير فروش انتش��ارات روزبهان، از چ��اپ چند اثر از 
زنده ياد نادر ابراهيمي خب��ر داد و گفت: »مقدمه اي بر 
فارسي نويسي براي كودكان« و »مراحل خلق و توليد 
ادبيات كودكان« از جمله اين آثار است كه به تازگي به 
چاپ رسيده اند. اين دو اثر پيش از اين حدود ۱۰ سال 
قبل منتشر شده بودند، اما اين بار با ويرايش، صفحه بندي 

و طرح جلد جديد روانه بازار كتاب شده اند.

   معصومه طاهري
اخيراً خبري در رس��انه ها منتشر ش��د مبني بر اينكه 
زبان فارس��ي با رش��د 7/ 26 درصد جايگاه سومي را از 
نگاه گسترش زباني در كانادا از آن خود كرده است. اين 
مسئله نشان از ظرفيت بالاي زبان فارسي دارد؛ چنانچه 
حتي در كشورهايي كه زبان اصلي شان به فارسي نزديك 
نيست هم به چنين رشدي مي رسند. به همين خاطر با 
يك مهندسي فرهنگي و برنامه ريزي اصولي مي توان از 
اين ظرفيت بكر در سطح بين المللي به خوبي بهره بود 
و شيريني زبان فارسي را به كام مردم دنيا هم چشاند. 
در اين راس��تا هنر، تأثيرگذاري بالاي��ي دارد چه اينكه 
توليد و توزيع فيلم و س��ريال هاي مناسب يا موسيقي 
در فضاس��ازي بهتري براي نش��ر زبان فارسي در بين 
غير ايراني ها راهكار مناسبي اس��ت. كاربرد هنر سينما 
و موسيقي همان شيوه اي اس��ت كه براي بسترسازي 
ترويج زبان انگليسي در دنيا صورت گرفت و طي زمان 
به خوبي هم در كشورهاي مختلف نهادينه شد، چراكه 
زبان ورودي فرهنگ و س��بك زندگي است كه اگر قدم 
اول خوب برداش��ته ش��ود به طور قطع پذيرش عناصر 

فرهنگي بهتر خواهد بود. 
از سويي ديگر دانش��گاه ها و مراكز علمي هم در پروسه 
جهاني كردن زبان فارسي مهم هستند، زيرا نخبگان و 
دانشگاهيان به واسطه جايگاه علمي كه دارند مي توانند 
كارهاي تحقيقاتي و مقالات خود را به زبان فارسي منتشر 
كنند و در اين امر ياري رسان باشند. مقام معظم رهبري 
بارها خطاب به دانشگاه ها در توليد علم به زبان فارسي 
توصيه كرده اند تا در انتشار به زبان فارسي همت بگمارند 

و به قولي خودشان طرحي نو بيندازند. 
راهكار ديگري ك��ه مي توان به كار ب��رد معرفي هويتي 
ايران است؛ چه آنكه در ايران مصاديق هويتي و تمدني 
بيش��ماري وجود دارد كه ارزش و جايگاهي بين المللي 
دارند و با معرفي آنها به زبان فارسي مي توان ضمن معرفي 
ايران زبان فارسي را هم ترويج كرد. شيوه ديگر، ايجاد و 
راه اندازي جايزه بزرگ است تا به كساني كه زبان فارسي 
ياد گرفته اند اهدا ش��ود. اين امر مي تواند در جذب افراد 

به آموزش زبان فارسي تأثيرگذاري زيادي داشته باشد 
و به صورت رقابتي ميل بيشتري براي آموزش در افراد 
غيرايراني ايجاد كند به خصوص گردشگراني كه به ايران 
سفر مي كنند براي شناخت بيشتر آثار باستاني و تاريخي 
ايران در نقاط مختلف و دريافت جايزه بزرگ زبان فارسي 
علاقه مند مي شوند تا فارسي بياموزند و اين امتيازي براي 
مسافران به ايران محسوب شود.   اصولاً ازدواج بين ملت ها 
هم از رايج ترين شيوه براي آشنايي با زبان كشورهاست 
كه مي توان روي آن كار كرد. فرزندان زوج هاي دومليتي 
معمولاً بهترين مترجمان هستند كه مي توانند فرهنگ 
ايراني را به خارج از كشور منتقل كنند و اگر بن مايه هاي 
ملي در آنها تقويت شود تأثيرگذاري بالايي بدون هيچ 

سرمايه گذاري خاصي خواهد داشت. 
تقويت عملي وقدرتمند شدن ايران نيز از ديگر مواردي 
اس��ت كه از طريق جهاني ش��دن زبان و ادبيات فارسي 
مي توان به آن دست يافت و زبان نقش بسزايي در اجرايي 
شدن اين مقوله دارد. به عنوان مثال در سوريه در ازاي 
كمك روسيه به اين كشور يك تحول بزرگ فرهنگي را 
در سال 2۰۱7 به نفع روسيه رقم زد؛ به فرمان بشار اسد 
زبان دوم سوريه از زبان فرانس��وي به زبان روسي تغيير 
كرد. اين اتفاق كه موضوع بس��يار مهمي است ) سوريه 
از مستعمرات فرانسه و تحت نفوذ فكري و فرهنگي اين 

كشور پس از فروپاشي عثماني بوده( حالا يك چرخش 
بزرگ فرهنگ��ي و زباني را به خود تجرب��ه مي كند. اين 
درحالي است كه زبان فارسي ظرفيت بالايي براي توسعه 
و گس��تردگي دارد و در اغلب موارد اين ظرفيت ناب به 
صورت بالقوه باقي مانده و به فعليت نرسيده است. رهبر 
معظم انقلاب اس��لامي هم از ترويج زبان فارسي در هر 
نقطه اي از دنيا به عنوان يك كار بسيار مهم فرهنگي نام 
برده  و خطاب به نمايندگان فرهنگ��ي ايران در خارج از 
كشور فرمودند:»در هر جاي دنيا كه هستيد بايد نسبت 
به ترويج زبان فارسي اهتمام كنيد، زيرا براي رساندن پيام 
انقلاب و تفكر اسلام انقلابي كاربرد زبان فارسي در حال 
حاضر بيشتر از كاربرد هر زبان ديگري است. گسترش 
زبان فارسي به هيچ وجه به مفهوم ناسيوناليسم ايراني 
نيست و كسي كه در هر نقطه اي از جهان زبان فارسي را 
فرا بگيرد، قادر به درك صحيح و دقيق مفاهيم برجسته، 
قوي و عميق انقلابي در ايران اسلامي خواهد بود و به اين 
ترتيب محتوا و قالب پيام انقلاب اسلامي ايران را به جهان 
صادر مي كنيم.« راهكارهاي پيشنهادي كه در بالا مطرح 
شد اگر با مديريت و برنامه ريزي اجرايي شوند در پروسه 
جهاني كردن زبان و ادبيات فارسي مؤثر هستند، همان 
گنجينه اي كه ديروز فردوسي با رنج بسيار آن را حفظ 

كرد امروز ما بايد آن را جهاني كنيم. 

چگونه فارسي را جهاني كنيم؟!

رضا دهشيري | جوان


